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Forslag til: Inatsisartutlov nr. xx af xx. xx 2018 om alkohol  

(Naalakkersuisoq for Sundhed)  

 

Vi skal fra Siumut fremkomme med følgende bemærkninger til forslag til Inatsisartutlov om alkohol, 

som vi i øvrigt finder interessant.  

 

Alkohol som sådan er jo et særdeles diskuteret emne, og man kan i den forbindelse sige, at 

debatten indimellem ligesom kommer frem med mange forskellige ansigter.  

Når vi så begynder, at diskutere alkohol som sådan, så kommer der altid et væld af synspunkter 

frem. Det viser på den anden side så også, at vi trods alt har et aktuelt behov for, at få 

gennemdiskuteret dette emne. Tiden er således nu inde til, at vi får taget hul på en særlig debat 

om vores drikkemønstre. Vi vil fra Siumut på denne baggrund, til det af Naalakkersuisut fremlagte 

forslag, takke for den store arbejdsindsats og meddele, at vi gerne deltager i samarbejdet herom. 

Ved gennemlæsning af lovforslaget er der på flere punkter flere interessante ting, vi har lagt 

mærke til. Eksempelvis: 

I henhold til §25 stk. 2. foreslås det, at åbningstiderne ændres om lørdagen således, at der er 

åbent fra kl. 11.00 til 15.00. Hvad er grundlaget for dette forslag? Hvilke konsekvenser forestiller 

man sig at dette eventuelt kan få til følge? 

I henhold til § 28 skal butiksvarer, der indeholder alkohol, holdes adskilt fra andre varer og 

afskærmes. Netop i denne forbindelse har Naalakkersuisut planer om, at udarbejde mere 

detaljerede regelsæt. Hvornår kan man regne med at disse regelsæt bliver færdiggjort? Og hvad 

kan vi i den forbindelse så forvente os – hvilken ordning kan vi regne med? 



 
I henhold til kapitel 6 § 31. I henhold til forslaget foreslås det, at man efter kl. 23.00 indsætter 

dørmænd til at kontrollere udskænkningsstederne. Men her er det ikke tydeliggjort om man mener 

værtshusene. Vi mener fra Siumut, at det bør fremgå helt klart hvad man mener.   

I henhold til § 34, så er der udstedt klare retningslinjer for udskænkningsstederne omkring forbud 

mod, at skabe uro overfor andre, som opholder sig her eller bor i nærheden, i form af spektakler, 

høje lyde, vold, med vilje at gøre folk sure eller have en upassende og stødende opførsel. Skal 

dette så også forstås således, at det også gælder området omkring de forretninger, hvor man kan 

købe alkoholholdige drikke? For hvis dette er tilfældet så vil der i dag være flere steder, hvor dette 

vil blive en udfordring, at skulle overholde. Der er ikke ansatte nok til, at håndhæve disse 

bestemmelser. Vi fra Siumut ser gerne, at Naalakkersuisut foretager en særlig vurdering heraf.   

I henhold til §38 så har Naalakkersuisut planer om, at etablere et Rådgivende organ omkring 

alkohol- og stofmisbrug. Hvornår har man tænkt sig, at etablere dette Rådgivende organ og hvilket 

kommissorie skal det arbejde udfra? 

I henhold til § 41, må vi fra Siumut udtrykke vores tilfredshed med intentionerne omkring 

medbestemmelse og demokrati. 

I denne forbindelse vil vi meget gerne have oplyst, hvordan butiksejerne og restauranterne har 

reageret på det foreliggende forslag i forbindelse med de høringsrunder der har været, ikke mindst 

vil vi gerne have uddybet de kommentarer, der eventuelt måtte være fremkommet i forbindelse 

med de afledte konsekvenser, som loven måtte få for disse interessenter. 

Der bør udføres en grundig undersøgelse vedrørende alkohollens virkning såvel som andre 

informationer vedrørende alkohol. Vi skal endvidere fra Siumut indstille til at der udføres en grundig 

strukturering, derudover hvordan information vedrørende alkoholforebyggelse kan udføres. 

Ligesom der bør laves tværfaglige initiativer med afsæt i hvordan samfundet er indrettet, her 

tænkes der på Kommuner, centrale myndigheder, uddannelsessteder osv..  

Vi ønsker at så vidt muligt så mange (hvis ikke alle) relevante organer medtages. Vi skal ligeledes 

også inddrage erfaringer fra udlandet, og ikke bare tage ud og studere dem.  

Siumut skal indstille at vi laver afklarende arbejde hvilke virkninger forebyggelse har ahft for 

befolkningen og hvordan vi kan videreudvikle disse. Ligesom vi ikke vil udelade en undersøgelse 



 
om forskellige alkoholvaner over hele landet og udfører vurderinger over for hvilke målretteede 

tiltag som kan udføres. 

Vi vil gerne afslutningsvis bemærke, at vi udfra det stadium som vi befinder os på udfra alkohol 

som fænomen, finder budskabet i forslaget utvetydigt og klart og, at vi bakker op om herom. 

Selvom man må sige, at vi har haft meget forskellige holdninger oppe og vende i vore forskellige 

debatter om emnet, så vil vi fra Siumut gøre det klart, at vi på ingen måde kan acceptere de forhold 

og følgevirkninger som vi ser for børn og unge og vore medborgere i det hele taget ude på kysten. 

Derfor ser vi det da også som aldeles fornuftigt, at dette forslag sendes videre til det respektive 

udvalg og, at man der færdiggør lovforslaget med de behørige rettelser, således, at vi kan få en 

ordning, som er mere passende og som måtte være passende i relation til de mål og visioner, vi nu 

engang har og ønsker os. 
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Siumut 


